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d e S t a t d i n R e ş i ţ a 

Participanţi : M i r c e a A v r a m , d i r e c t o r u l tea
t r u l u i , r e g i z o r i i E u g e n Vancea şi I oana 
Ottescu, a c to r i i Cr is t ian Pîrvulescu, M i r c e a 
Ipa te Mareş, D o i n a Neamţu, F l o r i n M i h a i l 
M i r o n , E u g e n Motăţeanu, D a n T u r b a t u , I u -
l i a n a Doru -Dies cu . 
D i n partea redacţiei : M i r a Ios i f şi V i r g i l 
M u n t e a n u . 

Reluăm şi in această stagiune tradiţia meselor rotunde ale revistei 
Teatrul, propunîndu-ne să reflectăm problemele specifice de primă im
portanţă, ale vieţii teatrale, dezbateri în care au cuvîntul creatorii înşişi. 
Totodată, dorim să aducem pe agenda discuţiilor noastre situaţia la zi 
a unor teatre d'ui ţară, prezentînd punctele de vedere ale celor care, la 
mari distanţe de Capitală, activează neobosit în rîndul unui public di
vers, din ce în ce mai doritor de cultură teatrală. Inaugurăm discuţia 
noastră cu membrii colectivului artistic al Teatrului de Stat din Reşiţa. 
Alegerea nu este întîmplâtoare. Am considerat că acest teatru, situat 
într-un vechi şi puternic centru industrial al ţării, poate să aducă 
în prim-planul atenţiei unele probleme de un interes deosebit pentru 
viaţa tuturor teatrelor din ţară. 

Redăm în paginile care urmează cîteva aspecte esenţiale ale discu
ţiei care a avut loc vreme de cîteva ceasuri, cu regretul de a nu putea 
reda totodată şi atmosfera de concentrată emoţie si răspundere pro
fesională proprie acestei ..mese". 

REDACŢIA : Pentru început, v-am ruga să 
rezumaţi dumneavoastră coordonatele con
crete de care în motl firesc ţineţi seama 
oînd vă elaboraţi planurile artistice. 

MIRCEA AVRAM : Să plecăm de la un 
fapt exact. Aoum douăzeci şi trei de stagiuni, 
instituţia noastră a fost creată în scopul îm
bogăţirii vieţii culturale într-un centru i n -
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In cele două fotografii : Domn Neamţu, Eugen Motăţeanu, Ioana 
Ottescu, Virgil Munteanu, Mircea Avram, Mira Iosif, Cristian 
Pîrvulescu, Iuliana Doru-Iliescu, Mircea Ipate Mareş, Dan 

Turbatu, Eugen Vancea 

dusfcrdal. Oraşul nostru este o cetate a oţe
lu lu i , un punct de mare pondere economică 
pe hârtia ţării. Asta înseamnă că structura 
socială a populaţiei noastre este preponde
rent muncitorească. Nu credeţi că în mod f i 
resc profilul activităţii noastre se defineşte 
de la bun început ? 

EUGEN VANCEA : Se poate vorbi de un 
specific marcant al publicului nostru. Nu nu
mai Reşiţa, dar şi alte localităţi învecinate pe 
care teatrul nostru este chemat să le viz i 
teze, — mă gîndesc la Oţelul Roşu, Ora viţa. 
Anina, Caransebeş. Moldova Nouă — sînt 
oraşe ou un profil industria!, în oare do
minant este elementul muncitoresc. Analizînd 
compoziţia socială a populaţiei judeţului nos
tru — din care se recrutează publicul nostru 
virtual — trebuie să avem în vedere şi me
diul sătesc în care încercăm să pătrundem 
ou spectacolele noastre. întreg teritoriu! j u 
deţului Caraş-Severin, inclusiv staţiunea bal-
neo-climaterică Herculane, constituie aria 
noastră de activitate artistică permanentă. 

Ir- • 
€ e aşteaptă p u b l i c u l 
fîe l a n o i . . . 

MIRCEA AVRAM : Din totdeauna teatrul 
nostru a ţinut seama de acest specific, dar 
mai cu seamă în ultima vreme am încercat să 
acordăm o înţelegere mai complexă cerin

ţelor legate de acest specific. Ivte vorba 
despre ce aşteaptă publicul de la noi şi 
despre ce sîntem noi datori să-i oferim. Ne 
referim la nivelul 6ău de pregătire, la sta
diul evoluţiei sale, la capacitatea sa de în
ţelegere, la stratificarea gusturilor. Insistăm 
asupra acestui aspect pentru că am înţeles 
că în alcătuirea programului nostru, pornind 
de la repertoriu, trebuie să ţinem seama de 
aceste date concrete. 

CRISTIAN PÎRVULESCU : Sînt printre 
spectatorii noştri oameni care văd pentru 
prima oară un spectacol de teatru. Stagiu
nea trecută, de pildă, am pătruns — greu, 
dar am pătruns — într-o aşezare de munte 
unde nu fusese niciodată jucat un spec
tacol. 

MIRCEA AVRAM : Am jucat într-o loca
litate nu foarte periferică, în care ultimul 
spectacol de teatru avusese loc cu trei ani în 
urmă. E un aspect pe care nu avem voie 
săd ignorăm. Intr-un sens, munca noastră 
este o permanentă muncă de pionierat. Să 
nu uităm că media de vîrstă a populaţiei 
judeţului nostru este foarte mică. Statisticile 
arată că în uzinele noastre, preponderent 
este tineretul şi să nu uităm că mulţi tineri 
vin în uzină din localităţile de care vorbea 
Cristian Pîrvulescu. 

REDACŢIA : Totuşi, nu punctul zero re
prezintă punctul de control al vieţii spiri¬
tuale şi universului cultural al publicului 
dumneavoastră. 
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MIRCEA AVRAM : Da, fără îndoială, şi 
aici a fost greşeala pe care nu am vrea s-o 
mai repetăm. Considerând că ne adresăm unui 
public necopt să zicem, am înscris în reper
toriu lucrări uşurele, cu un pronunţat carac
ter de divertisment, dorind prin ele să ne 
cîştigăm spectatori. Şi s-a ajuns la situaţia 
numai aparent paradoxală că numărul spec
tatorilor noştri a scăzut îngrijorător de mult. 
Stagiuni de-a rîndul ne-am desfăşurat activi
tatea în turnee şi deplasări, atingind, cu 
eforturi şi sacrificii considerabile, indicii de 
plan propuşi. 

EUGEN V ANCE A : Spectatorii noştri ne cer 
spectacole accesibile, dar nu neoonsistente. 
La această constatare am ajuns odată cu re
prezentarea piesei Odiii dragi ai bunicului 
de Mihail Davidoglu... 

REDACŢIA : ...Cu cure aţi înregistrat un 
succes de prestigiu, participînd şi în faza 
finală a Festivalului Naţional din primăvara 
acestui an... 

EUGEN VANCEA: Piesa lui Davidoglu a 
fost un succes de prestigiu, dar şi un real 
succes de public. Fără să o supraevaluăm, o 
preţuim pentru adevărul de viaţă pe care-l 
conţine şi pentru temperatura la care dezbate 
probleme de viaţă atât de apropiate oţelari-
lor ireşiţeni. Regăsindu-se aici, ou problemele, 
bucuriile, frămînţările şi biruinţele lor, re-
şiţenii ne-au răsplătit strădania, de loc uşoară, 
de a realiza acest spectacol, cu o participare 
care ne-a redat încrederea în forţele proprii, 
de ce să n-o mărturisim, destul de veştejită. 

REDACŢIA : Înţelegem că stagiunea care a 
trecut, şi în care noi înşine am înregistrat 
cu satisfacţie reuşitele dumneavoastră, a în
semnat pentru teatrul reşiţean un reviriment. 

MIRCEA AVRAM : în bună măsură, da. în 
primul rînd pentru că nc-au devenit mai 
limpezi coordonatele după oare trebuie să ne 
orientăm activitatea. Am alcătuit, credem 
noi, cu mai multă rigoare repertoriul nostru. 
Xe-am pTopus lucrări mai ambiţioase care 
6ă stimuleze creator colectivul. Don Carlos 

Mircea Avram şi Mira losif 

de Schiller, Omul care... de Horia Lovinescu, 
Omul care a văzut moartea de Victor Efti
miu, Păcală de Ştefan Tata. 

REDACŢIA : Totuşi, nu regăsim în reper
toriul actualei stagiuni piesa care să continue 
iniţiativa din anul trecut, acea lucrare reali
zată în colaborare strinsă cu teatrul şi care 
să reflecte realităţile specifice reşiţene. De-
fapt, lipseşte lucrarea originală de interes ma
jor, care să dezbată problemele actualităţii 
noastre. 

D r a m a t u r g i i d o r e s c 
p r e m i e r a p e o s c e n ă 
b u c n r e ş t e a n ă 

MIRCEA AVRAM : întâmpinăm o anu
mită rezistenţă din partea dramaturgilor. Ce-
vreţi, fiecare îşi doreşte premiera pe ţară 
pe o scenă bucureşteană. Şi totuşi noi dis
punem de mijloace deosebite — organele 
locale care ne tutelează ne sprijină foarte 
mult — putem oferi condiţii de documentare, 
de investigare a luinui univers uman şi social 
foarte interesant, putem asigura un climat 
creator deosebit dramaturgului care s-ar lăsa 
convins să scrie pentru noi şi despre pu
blicul nostru. 

REDACŢIA : Să considerăm aceasta ca un 
apel adresat direct dramaturgilor noştri. Şî 
să ajungem la probleme concrete de muncă 
ale colectivului. 

MIRCEA AVRAM : Aşadar, ne propunem 
un repertoriu mai judicios alcătuit, mai apro
piat, nu numai prin accesibilitate, dar în 
primul rând prin conţinutul lui , de cerinţele-
şi exigenţele publicului nostru. 

în al doilea rînd, ne-am întărit colectivul. 
Acest lucru este foarte important pentru noL 
Ani de-a rândul la Reşiţa nu au venit actori 
tineri. Ani de-a rândul, colectivul nostru, şi 
aşa foarte restrâns, .s-a sitrăduit să acopere 
toate compartimentele unor distribuţii cît de 
cît apropiate cerinţelor pieselor... 

CRISTIAN PIRVULESCU : Pare o glumă, 
dar uneori eram puşi în situaţia ca actori de 
peste 40 de ani să interpreteze adolescenţi... 

T i n d e m c ă t r e o m o g e 
n i z a r e a t r u p e i 

IOANA OTTESCU : Acum situaţia s-a îm
bunătăţit. Actorilor de bază ai teatrului l i 
s-au adăugat elemente tinere provenite din 
Institut. Acum două stagiuni ne-au venit oinoi 
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absolvenţi, anul acesta, în completare, au 
venit două tinere actriţe. Strădania noastră 
6e îndreaptă către omogenizarea trupei. Ne 
preocupă integrarea tinerilor în colectivul 
nostru, le preţuim talentul, le oferim p r i 
lejul să joace ro lur i multe şi (bune, pentru 
a nu ne părăsi prea icurînd, cum se înrtîmplă 
în alte teatre. 

Alcătuind afişul, ţinem 6eama pe cît pu
tem de necesitatea formării actorilor : do
r im o cît mai completă şi echilibrată u t i l i 
zare a colectivului. Ne-am străduit şi ne vom 
strădui şi pe vi i tor să pri lejuim tuturor ac
torilor noştri o reală afirmare. 

FLORIN MIHAIL MIRON : Lăsaţi-ne pe 
noi să spunem acest lucru. Ne simţim, în
tr-adevăr, bine la Reşiţa, pentru că ne sim
ţim u t i l i . Jucăm mult , roluri diverse şi 
aproape că nu există spectacol în care să nu 
fim distribuiţi în roluri importante. Colegii 
noştri mai vârstnici ne^au primit cu căldură, 
şi acele reticenţe, existente în mod firesc la 
început, s-au topit. 

EUGEN MOTĂŢEANU : Cu toate acestea, 
avem şi noi o nemulţumire, o doleanţă dacă 
vreţi. Simţim nevoia, cu atât mai mult cu cît 
sîntem la începutul carierei noastre, să ne ve
rificăm realizările. Desigur, publicul îşi spune 
de fiecare dată opinia, ne aplaudă sau mu, 
dar noi dorim ca munca noastră să fie su
pusă judecăţii unor oameni de competenţă. 
Or, trebuie să recunoaşteţi şi dumneavoastră 
că activitatea noastră s-a reflectat prea puţin 
în paginile revistei „Teatrul", ca şi în pa
ginile altor publicaţii centrale. 

REDACŢIA : 0 recunoaştere a acestui fapt 
e şi invitaţia pe care v-am fâcut-o pentru a 
realiza această discuţie. Ne vom strădui să 
fim mai prezenţi în mijlocul dv. şi, în ge
neral, să oglindim cu mai multă consecvenţă 
activitatea scenelor din ţară. Totuşi, ziarul 
local, presa timişoreană, nu vă sprijină ? 

MIRCEA IPATE MAREŞ : E adevărat, zia
ru l local publică cu regularitate cronici la 
spectacolele noastre, dar cronicarul respectiv 
apreciază atât de conitrald'ictoriu munca noas
tră şi în termeni atât ide străini analizei cr i 
tice, încît mai degrabă seamănă confuzii 
decît ne ajută. 

DAN TURBATU : Nu ne temem de critică, 
oricît de aspră ar f i , dar preferăm o critică 
severă şi competentă, la obiect, şi nu o suită 
de laude aduse în termeni sportivi. De aceea 
vă rugăm stăruitor să fiţi cît mai prezenţi 
în mijlocul nostru. 

REDACŢIA : Revenind la obiectivul princi
pal al discuţiei noastre, ce vă propuneţi ca 
obiectiv imediat în activitatea dv.. şi care ar 
fi, totodată, liniile de perspectivă ale tea
trului ? 

MIRCEA AViRAM : Vorbeam despre compo
nenţa colectivului artistic al teatrului nos
tru. E de prisos, cred. să subliniez că alcă
tuirea unui colectiv omogen, divers, asigură 
în bună măsură calitatea activităţii noastre. 
Noi avem un colectiv relativ mie, în raport 
cu alte teatre, avem doar 25 de actori, doi 

Eugen Vancea 
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regizori, un scenograf. Vă daţi seama la ce 
efort itirebuie să supunem acest colectiv, îu 
condiţiile în care ne propunem să realizăm 
şapte-opt premiere în fiecare stagiune. De 
aceea, vom căuta şi în continuare să atragem 
către teatrul reşiţean colaboratori de valoare, 
aşa cum am făcut în stagiunea trecută cu 
artiştii emeriţi L iv iu Ciulei şi Toma Dimitr iu . 
în prezent, Toma Dimitr iu , pensionat de 
Teatrul Naţional „I. L. Caragiale". este an
gajatul nostru şi sperăm să contribuie prin 
prestigiul prezenţei sale la succesele pe care 
le dorim în acest an. 

CRISTIAN PIRVULESCU : Vrem ou toţii ca 
în această stagiune deplasările să nu mai 
constituie doar prilejul realizării planului de 
încasări, ci o activitate susţinută, în scopul 
cuprinderii unei cît mai largi mase de spec
tatori. 

MIRCEA AVRAM : De altfel, realizarea 
planului de încasări a încetat să constituie 
problema numărul unu a activităţii noastre. 
Oricît de aride ar f i cifrele, ele sînt adesea 
foarte grăitoare. Nu vă spune mult faptul 
eă media spectatorilor la sediu, adică în 
Reşiţa, a crescut în idtima stagiune faţă de 
stagiunile anterioare, cu mai mult de o 
treime ? 

EUGEN VANCEA : Asta nu înseamnă că 
vom renunţa la activitatea noastră în afara 
sediului. Vom respecta riguros contractele 
noastre cu localităţile importante din judeţ 
unde susţinem stagiuni permanente. In acelaşi 
timp ne propunem să diversificăm iniţia
tivele privind atragerea publicului către 
teatru. 

REDACŢIA : La ce fel de iniţiative vă re
feriţi ? 

FLORIN MIHAIL MIRON: In stagiunea 
trecută am mers în uzine, ne-am întâlnit cu 
muncitorii, am discutat cu ei despre activi
tatea lor şi a noastră, i-am invitat să fie oas
peţii noştri. 

DOINA NEAMŢU : ...Şi au fost. Noi, tine
r i i , am improvizat un mic studio în încăpe
rea clubului nostru. Aici am prezentat în fie
care seaTă, celor şaizeci şi patru de specta
tori , piese într-un act, pe urmă am discutat 
în mod deschis şi apropiat cu ei. 

EUGEN VANCEA : în această stagiune, în 
cadrul aceluiaşi studio, vom alege şi pregăti 
piese scurte, vom realiza recitaluri de ver
suri, vom căuta şi alte forme de spectacole 
care să intereseze pături cît mai largi de 
spectatori. Sînt convins că pentru mulţi t i 
neri din oraşul nostru, drumul către sala 
teatrului poate trece prin mica sală a clu
bului. 

DOINA NEAMŢU: Eu am propus şi alt
ceva : teatrul nostru ar putea găzdui promo
ţia mea şi a colegilor mei, şi am putea în
cerca împreună să recompunem. aici, pe scena 
teatrului nostru, spectacolele pregătite pe sce
na studioului ,,Casandra". 

MI1XCEA AVRAM : Ca director al teatrului 
sînt bucuros să constat că. în ciuda greu
tăţilor obiective pe care nu rareori le în-

tîmpinăm, iniţiativa şi entuziasmul nu l i p 
sesc actorilor noştri mai tineri sau mai 
vârstnici. 

REDACŢIA : Vorbeaţi de greutăţi obiec
tive... 

MIRCEA AVRAM : Există, şi nu puţine. 
N-are rost să v i le înşirăm pe toate. Nu văd 
în ce măsură aducerea lor în discuţia noas
tră ar putea contribui la înlăturarea lor. Dar 
e destul de greu să-ţi desfăşori activitatea 
planif icată cu rigoare într-o clădire care nu-ţi 
aparţine. Teatrul nostru repetă şi joacă în 
clădirea Casei de cultură. Uneori, din supra
punerea activităţilor noastre, planificarea este 
dată peste cap, şi dacă sîntem nevoiţi să 
amînăm un spectacol, înţelegeţi că preju
diciul este 6erios. 

FLORIN MIHAIL MIRON : Adesea ne 
lipseşte posibilitatea informării asupra vieţii 
teatrale, nu avem la îndemînă publicaţiile 
culturale, ne parvin cu mare greutate cele 
mai recente piese, şi vreau să subliniez că 
nu avem posibilitatea să vedem nici un spec
tacol din Bucureşti. 

EUGEN VANCEA : Ştiaţi că la Reşiţa se 
obţine cu greu revista „Teatrul" ? 

MIRCEA AVRAM : Aş dori să subliniez în 
încheiere că aici s-au atins majoritatea pro
blemelor care ne preocupă. Participanţii — 
actori din diverse generaţii şi de diferite 
formaţii — au exprimat un punct de vedere 
care este al întregului colectiv. Esenţial n i 
se pare efortul de ridicare a calificării pro
fesionale existent în fiecare dintre noi, do
rinţa sinceră a actorilor de a se autodepăşi. 
Ne propunem ca fiecare reprezentanţie a 
noastră să fie un adevărat examen profe
sional. I n eeea ce mă priveşte, mă voi stră
dui să stimulez activitatea creatoare, să anim 
un spirit de responsabilitate. 

REDACŢIA : Nu ne propunem să tragem 
acum concluzii la convorbirea noastră. Ni 
se pare că discuţia şi-a atins scopul propus : 
desfăşurarea problemelor curente, schiţarea 
cadrului de lucru cotidian, marcarea liniilor 
de perspectivă, conturează o imagine reală — 
şi după părerea noastră — obiectivă a Tea
trului din Reşiţa. 

Urmează ca în acest an teatral, pe oare 
recent l-aţi inaugurat, să confruntăm — şi 
noi alături de publicul dv. — opiniile ex
primate, opţiunile şi iniţiativele cu realiză
rile artistice curente. 

P. S. 

La cîteva zile după ce a avut loc discuţia 
noastră cu membrii colectivului reşiţean, un 
afiş, răspîndit pe toate panourile Capitalei, 
anunţa un nou program de noapte la barid 
Atlantic. Printre alţi artişti ai genului, ne-a 
atras atenţia „artista de film Carmen Struja". 
Cine este această vedetă ? 0 absolventă a 
Institutului, repartizată în luna iulie a aces
tui an. la Teatrul de Stat Reşiţa şi după 
cum se vede, absentă din mijlocul colectivu
lui care o aşteaptă. 
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